

## **Cuba´s statement on Ministerial Declaration in final plenary of UNEA 6**

Thank you very much Distinguished President.

We did not want to break the consensus to adopt the Ministerial Declaration, but we wish to express Cuba's concern and dissatisfaction related to the elimination of the specific mention of the principle of common but differentiated responsibilities, in the final version of this document, after several months of work and until yesterday, the versions of that document indeed contain that reference.

In the paragraph on the means of implementation, the fact that developed countries must provide them to the southern countries, is not reflected either.

Ladies and Gentlemen,

Today, the ministerial dialogue on multilateralism in the environment was held, and we do not positively appreciate that in the current context the principles of this multilateralism are being attempted to be modified, when even the mention of

common but differentiated responsibilities, can not even be accepted, as if the developing countries were those who have predicated the environment for more than a century.

No, we developing countries are not historically responsible for what we are suffering today with the triple planetary crisis and the minimum that must be recognized in the multilateralism that we all need, is that differentiation and responsibility, without putting at risk crossing red lines that could affect the effectiveness of the multilateralism for which we all advocate.

Otherwise, it will be very difficult to maintain the dialogue and work that we must do together to save our planet, for sustainable development in all countries, without leaving anyone behind.

Thank you so much.

## **Intervención de Cuba sobre la Declaración Ministerial**

Muchas gracias Distinguida Presidenta,

**No hemos querido romper el consenso para adoptar la declaración ministerial, pero deseamos expresar la preocupación e insatisfacción de Cuba, ante la eliminación de la mención específica al principio de responsabilidades comunes pero diferenciadas en la versión final de este documento, después de que durante varios meses de trabajo y hasta ayer, las versiones de ese documento sí contenían esa referencia.**

Tampoco en el párrafo sobre los medios de implementación se menciona que son los países desarrollados los que deben proporcionarlos a los países del sur.

Señoras y señores,

Hoy se realizó el diálogo ministerial sobre el multilateralismo en el medio ambiente, y no apreciamos positivamente que en el contexto actual los principios de ese multilateralismo se están intentando modificar, que no puede ser aceptada ni siquiera la mención de las responsabilidades comunes pero diferenciadas, como si fueran los países subdesarrollados los que hayan depredado durante más de un siglo el medio ambiente.

No, no somos los países en desarrollo los responsables históricos de lo que hoy estamos sufriendo con la triple crisis planetaria y lo mínimo que se debe reconocer en el multilateralismo que todos necesitamos, es esa diferenciación y responsabilidad, sin poner en riesgo pasar líneas rojas que puedan afectar la efectividad del multilateralismo por el que todos abogamos.

De lo contrario, será muy difícil mantener el diálogo y trabajo que debemos realizar entre todos por salvar nuestro planeta, por un desarrollo sostenible en todos los países, sin dejar a nadie detrás.

Muchas gracias.